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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 28 dec. 1953
*'s Middags te 2 uur aangevangen en op 29 dec. 's morgens en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Algera, Beel, De Bruijn, Donker
(behalve bij de punten 16 - 19), Kernkamp, Van de Kieft, Luns (bij de punten 2d, 3b, 10 en 12 -
31), Mansholt, Staf, Suurhoff, Van Thiel, Witte en Zijlstra (afwezig zijn de Ministers Beyen en
Cals).

Secretaris: J. Middelburg.
- - -

2. Ingekomen stukken en mededelingen
- - -
d. Bijeenkomst op 27 December
Minister Van Thiel heeft gelezen, dat een herdenking op de Dam van het zogenaamde
Veteranenlegioen, o.a. door een vertegenwoordiging van de Republiek der Zuid-Molukken maar
ook door de Marinecommandant is bijgewoond. Minister Staf heeft inlichtingen gevraagd; het
betreft hier een jaarlijkse bijeenkomst. De Raad besluit, dat officiële personen niet aan deze
bijeenkomst zullen deelnemen.

3. Buitenlands beleid
a.Bezoek van Indonesische Minister van Financiën (Zie notulen MR d.d. 21 December 1953, punt 3e.)
Minister Van de Kieft deelt mede, dat de Indonesische Minister van Financiën bij zijn bezoek te
kennen heeft gegeven, dat hij met spreker de hangende kwesties zou willen afhandelen. In
verband hiermede zijn enkele Nederlandse ambtenaren en enkele Indonesische van het Hoge
Commissariaat aangewezen om een volgende bespreking voor te bereiden, die zal worden
gehouden als de Indonesische Minister van bezoeken aan West-Duitsland en Frankrijk is
teruggekeerd.
- - -

10. Ontwerp-Memorie van Antwoord naar aanleiding van de Nota inzake achterstallige betalingen aan uit
Indonesië gerepatrieerden (Brief van de Minister van Buitenlandse Zaken d.d. 16 December 1953, nr.
9976. #Zie ook notulen MR 8/2/54, punt 2g.)
Minister Kernkamp heeft gezien, dat in het antwoord op de vragen niet is ingegaan op de
bedenking, dat de vergoeding van de huisraadschade niet zal gelden voor hen, die in de
Overzeese Rijksdelen wonen. Tot nu toe berustte de oorlogsschaderegeling op een zuiver
territorialiteitsbeginsel (daar waar oorlogsschade wordt geleden wordt deze vergoed), thans geldt
een nieuw beginsel, waarbij als criterum wordt genomen de plaats waar men woont. De
gouverneur van Nieuw-Guinea heeft erover geschreven, dat hierdoor worden uitgesloten zij, die
na de souvereiniteitsoverdracht zich ten dienste van het bestuur in Nieuw-Guinea hebben
gesteld of in dienst van Nieuw-Guinea zijn overgegaan. Ook in Suriname zal deze regeling
bezwaar ontmoeten; o.a. zijn drie leden van de Ministerraad belanghebbend hierbij. Met het oog
hierop vraagt spreker of de regeling op het gehele Koninkrijk kan worden toegepast. Met
betrekking tot punt IV (betreffende het vasthouden aan de Indische ordonnanties als basis der
Regeringsvoorstellen) wijst spreker er voorts op, dat de niet-ambtelijke leden van de Commissie
Achterstallige Betalingen steeds gesteld hebben, dat zij als particulier en niet als
vertegenwoordiger van een organisatie van deze commissie lid waren.

Minister Van Thiel herinnert er met betrekking tot blz. 4 van de bijlage aan, dat
indertijd in de Ministerraad is afgesproken, dat een bepaald bedrag zou worden gereserveerd
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voor hen, die uit Indonesië nog op een latere datum naar Nederland zouden terugkeren. De
ratio van het voorbehoud op blz. 4 (tenzij bij hun vestiging in Nederland duidelijk is, dat zij een
beroep moeten doen op de sociale voorzieningen) begrijpt spreker niet. Niet slechts is, volgens
spreker, de omstandigheid onjuist geformuleerd: in stede van 'een beroep moeten doen op de
sociale voorzieningen' had vermeld moeten zijn 'uitkeringen ontvangen ten laste van het
Ministerie van Maatschappelijk Werk', maar bovendien houdt het voorstel in, dat de Indische
Nederlander, die op steun is aangewezen, voor meubels een voorschot van het Ministerie van
Maatschappelijk Werk kan krijgen, terwijl de Nederlander, die er beter voor staat, een gift
hiervoor krijgt.

Minister Suurhoff merkt op, dat voor een uitkering van inrichtingskosten wordt
verlangd, dat men blijvend in Nederland gevestigd is. Er is echter een aantal geëmigreerd en er
zullen verschillenden alsnog emigreren, waarbij echter de genoemde eis een moeilijkheid kan
opleveren.

Minister Beel stelt voor in punt I onder 1 te lezen 'een morele verplichting door
Nederland te aanvaarden' in plaats van 'aanvaardt'. De mogelijkheid van beroep, vermeld onder
5 en in de bijlage op blz. 3, zal men alleen moeten openstellen als de Minister in ongunstige zin
van de beslissing van de commissie afwijkt. Voorts deelt spreker mede, dat hem nader is
gebleken, dat prof. Romme de wenselijkheid van regeling door middel van een begrotingspost in
eigen kring heeft bepleit. Tenslotte sluit spreker zich aan bij de suggestie van Minister Kernkamp
met betrekking tot de vestiging in het Koninkrijk (in plaats van alleen in Nederland).

De Minister-President merkt op, dat uit uitbreiding van de eis van gevestigd zijn in
Nederland tot het gehele Koninkrijk de verdediging van de uitsluiting van de Nederlanders, die
in Indonesië gebleven zijn, verzwakt. Het gaat hierbij alleen om de inrichtingskosten en dan is
een beperking tot Nederland niet onjuist, aangezien men bij vestiging in Overzeese Rijksdelen in
den regel in betere omstandigheden verkeert. Spreker is voorts tegenstander van wijziging van
de datum. Ter voorkoming van de mogelijkheid, dat men van particuliere zijde voorschotten
gaat geven voor de overkomst naar Nederland, zou spreker er aan willen vasthouden, dat geen
uitkering voor inrichtingskosten op grond van de onderhavige regeling zal worden gegeven aan
hen, die zich alsnog hier vestigen. Men zal de mogelijkheid van afwijking dus alleen voor zuivere
hardheidsgevallen moeten gebruiken. De desbetreffende passage op blz. 4 van de bijlage zal men
dan in deze zin moeten wijzigen. Voorts dringt spreker er op aan, dat nog eens onder ogen
wordt gezien, of de Minister niet van een advies van het beroepsorgaan zou mogen afwijken; dit
is zelfs mogelijk bij uitspraken van de Raad van State in beroepszaken. Tenslotte acht spreker
het niet wenselijk toe te zeggen, dat de Regering periodiek aan de Kamer zal rapporteren. De
uitvoering van deze regeling zal jaarlijks bij de behandeling van de begroting kunnen worden
besproken.

Minister Van de Kieft ziet geen mogelijkheden om de middelen te verschaffen
voor uitbreiding van de uitkereing van de inrichtingskosten tot hen, die buiten Nederland
wonen. In Indonesië zijn er ook in het geheel geen mogelijkheden meer om de juistheid van
vorderingen te onderzoeken, terwijl in de Overzeese Rijksdelen nauwelijks grotere
mogelijkheden voor onderzoek zijn. De Regering heeft reeds het CAB-rapport bijna woordelijk
gevolgd, doch de Kamer tracht haar steeds tot verdere concessie te dwingen. Bij elke globale
regeling zoals de onderhavige zijn er gevallen, die er buiten vallen. Spreker is van oordeel, dat de
Regering uitbreiding buiten Nederland moet afwijzen.

De Minister-President acht een uitkering voor inrichtingskosten, als gesproken kan
worden van afbreking van een carrière door de souvereiniteitoverdracht met een beperking tot
hen, die in Nederland zijn gevestigd, niet onjuist, Minister Zijlstra merkt op, dat veel
gerepatrieerden ook in Nederland weer een werkkring hebben gevonden. Minister Van Thiel
onderstreept, dat uitbreiding van de eis van vestiging tot het gehele Koninkrijk de uitsluiting van
wie in Indonesië woont veel moeilijker zal maken. Minister Luns voelt wel iets voor uitbreiding



van de regeling tot de Nederlanders, die in het Koninkrijk zijn gevestigd. Voor wat de inwoners
van Indonesië betreft, hiervoor zal men naar de Regering van de Republiek Indonesië kunnen
verwijzen. De Minister-President is het hiermede niet eens. Onder het Nederlandse bestuur zou
het in Indonesië niet mogelijk zijn geweest te discrimineren tussen Nederlanders, Chinezen en
Indonesiërs, terwijl een uitkeringsregeling voor de tientallen millioenen inwoners niet
uitvoerbaar zou zijn geweest. Nu kan men niet zeggen, dat de Republiek dat moet doen. Spreker
stelt voor, dat de kwestie van de uitbreiding van de vestigingseis tot het Koninkrijk o.a. wat de
financiële consequenties betreft, nog eens onderling zal worden besproken tussen de Ministers
Luns, Kernkamp en Van de Kieft. De Raad besluit aldus.

Minister Luns deelt in zijn beantwoording van de verdere opmerkingen mede, dat
hij de nadruk op de functie van de niet-ambtelijke leden zal laten vervallen. Voorts neemt hij de
gedachte van de Minister-President over om bij vestiging na 1 Januari 1954 de inrichtingskosten
uitsluitend in hardheidsgevallen toe te kennen. Spreker zal tenslotte goede nota nemen van de
opmerkingen van de Minister-President en Minister Beel betreffende de commissie van beroep
en de periodieke verslagen.

De Raad verklaart zich overigens accoord met het onderhavige stuk.

11. Overneming door Nederland van vorderingen van de RI op Nederlanders (Brief van de Minister van
Financiën d.d. 17 December 1953.)
Minister Van de Kieft herinnert er aan, dat in October 1952 Minister Kernkamp heeft
voorgesteld te trachten de hierbedoelde vorderingen van Indonesië, die op f. 10 mln. werden
geraamd, af te kopen met een rond bedrag van f. 6 mln. Bij de hierover gevoerde
onderhandelingen werden de vorderingen van Indonesië steeds groter. Aan die zijde meent
men, dat de vorderingen een bedrag van f. 46 mln. belopen. Spreker is van oordeel, dat wel
getracht zal moeten worden tot een afkoop van deze vorderingen te komen, ook als hier een
bedrag van f. 20 mln. mee gemoeid zal zijn. Minister Beel acht de gang van zaken weinig gelukkig.
In de nota wordt in de derde conclusie nog een bedrag van ruim f. 7,5 mln. wegens uitstaande
delegatieschulden genoemd. In dit verband informeert spreker of het totale bedrag dan niet f.
27,5 mln. wordt. De Minister-President meent, dat f. 20 mln. als uiterste bod moet worden gezien.

Minister Kernkamp verenigt zich met de keuze van de directe methode. Dit is de
enige manier om aan de invordering door Indonesië onmiddellijk een einde te maken. Blijkens
de nota wordt onzerzijds de invordering wegens DMZ-voorschotten ontkend, maar aan
Indonesische zijde heeft men de desbetreffende stukken en beschouwt men dit dus als een
actiefpost. De Minister vraagt zich af, of, als Indonesië blijft staan op een totale invordering van
f. 46 mln., dan een uiterste bod van Nederland ad f. 20 mln. voldoende is. Spreker tekent hierbij
aan, dat in het bedrag van f. 20 mln. f. 7,7 mln. delegatieschulden zit, welke Nederland toch zal
betalen blijkens de nota aan de Kamer over de achterstallige betalingen. Onder de overgenomen
vorderingen zitten ook vorderingen, die Nederland uit juridisch en moreel oogpunt zelf zal
kunnen invorderen. Men heeft er voorts op gewezen, dat de regeling van de zogenaamde
achterstallige betalingen moeilijk zal kunnen worden uitgevoerd als daarvoor niet kan worden
beschikt over de administratie van de Republiek Indonesië; met het oog hierop zal men bij
afkoop ook moeten bedingen, dat deze administratie aan Nederland wordt overgedragen. De
Minister-President acht het bezwaarlijk boven f. 20 mln. te gaan; hij gelooft, dat Indonesië ook
gaarne het geld in eens in handen zal willen hebben. Daarom is spreker geneigd de
onderhandelingen met een lager bedrag, bv. f. 18 mln. te beginnen, doch het bedrag van f. 29
mln. als uiterste bod te zien. De Raad verklaart zich hiermede accoord.

12. Oorlogsschaderegeling Nieuw-Guinea en schadeclaim K.A.R. Foerster te Jarsoem (Brief van de Minister
van Overzeese Rijksdelen d.d. 19 September 1953, nr. V 41, met bijlagen.)
De Minister-President had de illusie, dat het geval Foerster individueel zou kunnen worden



behandeld; in de plaats daarvan wordt thans een regeling voorgesteld. Spreker acht het wenselijk
dit voorstel in verband met punt 10 te bekijken. Minister Luns deelt mede, dat voor de kleine
zelfstandigen in Indonesië de zogenaamde Commissie-Pelita II en in Nederland de Commissie-
Bertsch heeft gewerkt. Het lijkt spreker dan moeilijk dit niet voor Nieuw-Guinea te laten gelden.
De Minister-President stelt de vraag of in de onderhavige regeling een soort vergoeding wordt
voorgesteld, die niet in Indonesië werd gegeven (vergoeding voor gebouwen, bomen en vee).
Als een dergelijke vergoeding wordt gegeven, verscherpt men daarmede de verhouding tot
degenen, die in Indonesië voortwerken. Spreker stelt voor dit punt aan te houden voor nader
beraad in de eerste plaats tussen de drie bij punt 10 betrokken ministers, met het oog op de
nadere beslissing over de vraag of de regeling van huisraadschade uit het CAB-rapport ook op
de Overzeese Rijksdelen zal worden toegepast. Tevens kan dan worden nagegaan of aan de
kleine zelfstandigen in Indonesië uitkeringen zijn gedaan, die niet in Nieuw-Guinea werden
gegeven. De Raad besluit aldus.

13. Aansprakelijkheid van de Staat der Nederlanden voor de voldoening van de salarissen van Nederlands-
Indische ambtenaren over de periode van de Japanse bezetting van Nederlands-Indië (Brief van de Minister
zonder Portefeuille d.d. 3 December 1953, nr. 149325.)
De Raad verenigt zich na een korte bespreking met de conclusie van de onderhavige brief.

14. Verhoging van de Indische pensioenen (Brief van de Minister van Binnenlandse Zaken d.d. 14
December 1953, met rapport.)
Minister Beel deelt ter toelichting mede, dat de Indische gepensionneerden onder de
Indonesische belastingen vallen en daardoor niet profiteren van de belastingverlaging. Een
herziening van de kindertoelagen kan volgens de commissie niet achterwege blijven. De Minister-
President acht het wenselijk de kindertoelagen voor de onderhavige categorie buiten beschouwing
te laten tot een wetsontwerp in de Ministeraad wordt ingediend.

Minister Luns merkt op, dat de beperking van de verhoging tot f. 253 slechts een
uitgavevermindering betekent van ten hoogste f. 50.000 of 1%. Minister Van de Kieft is eveneens
van oordeel, dat men dan het plafond niet moet handhaven.

Minister Kernkamp wijst er op, dat de Ministerraad bij aanvaarding van de nota
tevens beslist, dat met de Indische gepensionneerden ook worden bedoeld zij, die een uitkering
op grond van de algemene oorlogsongevallenregeling, een wachtgeld of een uitkering ingevolge
de garantiewetten genieten. Een moeilijkheid van de voorgestelde regeling is, dat van de AOOR-
uitkeringen alle neveninkomsten worden afgetrokken, zodat de verhoging met 5% bij deze
uitkeringen niet realiseerbaar zal zijn zonder medewerking van de Republiek Indonesië. Een
andere moeilijkheid is, dat zij, die alleen inkomsten uit Indonesië hebben, niet onder de
Nederlandse belastingen vallen, maar ten gevolge van de thans voorgestelde verhoging hier wel
belastingplichtig worden met de kans, dat zij meer belasting zullen moeten betalen dan de
verhoging met 5% bedraagt. De Ministers Beel en Van de Kieft zullen de opmerkingen van
Minister Kernkamp nog nader nagaan. De Raad aanvaard overigens de voorstellen van de
commissie met dien verstande, dat geen plafond zal worden aangehouden.

15. Naturalisatie van Indonesiërs en van niet Indonesiërs (vreemdelingen) in Indonesië woonachtig (Nota van
de Minister van Justitie met bijlagen.)
De Minister-President acht het goed, dat thans een nota in de Ministerraad is ingediend. Indertijd,
toen plotseling personen, die in Indonesië woonden, voor naturalisatie werden voorgedragen,
heeft spreker om inlichtingen gevraagd, welke nu met de nota worden verstrekt. Spreker heeft
tegen de gedragslijn, die aan het eind van de nota wordt voorgesteld, geen bezwaar. Wat de
toepassing betreft wijst spreker er op, dat andere vreemdelingen dikwijls tenminste vijftien jaar
in Nederland moeten wonen om voor naturalisatie in aanmerking te komen. Voorts zal men



met de naturalisatie van vreemdelingen, die in Indonesië wonen, voorzichtig moeten zijn. Dit
geldt b.v. voor de vermelde Perzen, die reeds lang in Indonesië wonen. Met een Tsjech, die in
conflict met het nieuwe regime in zijn land is gekomen, kan het anders staan.

Minister Kernkamp merkt op, dat in Nieuw-Guinea twee categorieën Ambonezen
zijn. Zij, die er reeds woonden voor de souvereiniteitsoverdracht, hebben op grond van de
toescheidingsovereenkomst de Nederlandse nationaliteit gekregen. De Ambonezen, die na de
strijd in de Zuid-Molukken naar Nieuw-Guinea zijn gekomen, wensen de Nederlandse
nationaliteit niet. Bij de Ambonezen hier te lande bestaat in het algemeen op het ogenblik geen
aandrang om Nederlander te worden. Tenslotte acht spreker het wenselijk de Indonesiërs, die
uit Nieuw-Guinea naar Nederland komen, niet individueel te naturaliseren maar als groep te
beoordelen bij een herziening van de wetgeving.

Minister Luns acht de nota in het algemeen wel aanvaardbaar. Spreker is van
oordeel, dat Indonesiërs in dienst van de Indonesische Regering niet moeten worden
genaturaliseerd.

Minister Staf is van mening, dat de naturalisatieaanvragen van hen, die twee jaar
bij de Militaire Missie hebben gediend, goedgunstig moeten worden bezien. Het blijkt, dat een
aantal Indonesiërs in het leger zijn opgenomen, die echter ten onrechte voor het
Nederlanderschap hadden geopteerd. Begin Januari zal bekend zijn met hoeveel dit het geval is.

Minister Donker is van oordeel, dat Indonesiërs in Nederland genaturaliseerd
kunnen worden op dezelfde wijze als voor elke naturalisatie geldt. Ook voor Indonesiërs,
afkomstig van Nieuw-Guinea zullen daarbij dezelfde criteria gelden. De Ambonezen in de
woonoorden hebben een tijdelijk verblijf in Nederland; de periode hiervan zal niet meetellen
voor het minimaal verblijf van vijf jaar bij naturalisatie. Spreker is het voorts eens met Minister
Luns, dat Indonesiërs in dienst van de Indonesische Regering niet genaturaliseerd moeten
worden.

De Raad verklaart zich, nadat nog enige aandacht aan de in bijlage IV vermelde
gevallen is geschonken, accoord met de in de nota voorgestelde gedragslijn. De opgehouden
naturalisatie-ontwerpen zullen na het aanbrengen van enkele correcties in de volgende
vergadering aan de orde komen.

De Minister-President schorst de vergadering tot de volgende morgen 10 uur.
- - -


